
   محمدباقر قاليباف:
 دست و بازوي برادرانم در س��پاه پاسداران 
انقلاب اسلامي و مجاهدان نستوه در سراسر 
منطقه را مي بوس��م ك��ه به امري��كا، رژيم 
صهيونيستي و تروريس��ت هاي حامي آنها 
مجدداً و با قدرت يادآوري كردند كه دوران 

بزن در رو مدت هاست تمام شده است. 
   روح الله صفري:

اين حمله چند جانبه بوده و هم در س��وريه 
و هم در ع��راق صورت گرفت��ه. چند تن از 
فرماندهان ارش��د موس��اد و داعش در اين 
حملات به درك واصل شدن. اين حمله در 
كنار مسدود ش��دن تنگه هرمز و تنگه باب 
المندب و همچنين تنگه جبل الطارق يعني 
حكم آويزان ش��دن از طناب دار براي تمام 

مستكبران جهان. 
   مهدي محمدي:

عمليات دسته جمعي در ابعاد منطقه اي تازه 
در آغاز راه است… # اربيل
   كاربري با نام مهرگان:

از عراق تا سوريه مواضع تروريستي موشك 
باران ش��د؛ تا اس��رائيل بداند هر زمان كه ما 
اراده كنيم از صفحه روزگار محو خواهد شد... 
و هشداري براي امريكا كه تاريخ انقضايش در 
منطقه فرا رسيده اس��ت. شروعي صميمانه 

توسط موشك هاي نقطه زن. #پاسخ_سخت
   اكبر نبوي:

هر موشكي كه به مراكز تروريست ها شليك 
مي شود. ياد بزرگ مرد دفاع تهاجمي فعال 
شهيد حسن تهراني مقدم و ياران گمنام اش 
در يادها زنده مي شود. درود خدا و پاكان بر 

روان مينوي اش باد. 
   محمد مهدي معنوي:

يك وقتي تي��ر آرش كمانگير مرزهاي ما را 
تعيين مي كرد حالا قدرت موش��كي ايران 
مرزهايش را مش��خص مي كند. نوش جان 
دشمنان كش��ور عزيزمان مرهم دل داغدار 
خانواده شهداي كرمان باد. #رهبري_مقتدر 

#پاسخ_سخت
   عبدالله گنجي:

ديشب براي اولين بار در تاريخ، موشك هاي 
نقطه زن ايران دورترين برد خود )تاكنون( را 

تجربه كردند. حدود ١٢٠٠ كيلومتر  ادلب
   كاربري با نام »صدرنا«:

 مهم ترين نكت��ه اين عمليات، نابود ش��دن 
مراكز و مق��ر فرماندهي موس��اد در خاك 
عراقه... اين مقرها »ك��ه چندين طبقه زير 
زمين بودن« جايي براي ملاقات ها با عناصر 
س��رويس ها بوده كه توسط موشك هاي دو 
زمانه نابود شده! در ضمن پايگاه ها تو فاصله 

١۵ كيلومتري از مركز اربي��ل بودن و زن و 
كودكي كشته نشده. 

   امير پارسا:
رسانه هاي بين المللي براي مظلوم نمايي از 
يك سناريوي نخ نما استفاده كرده و مدعي 
هستند كه در حمله موشكي ديشب سپاه، 
مناطق مسكوني و مردم عادي آسيب ديده اند 
اما طبق تصاوير ماهواره اي مي بينيم كه هدف 
سپاه مركز فرماندهي موساد در منطقه بوده 

كه ١۵ كيلومتر از مركز اربيل فاصله داشته!
   عليرضا زادبر:

 صب��ر جمه��وري اس��لامي را به تمس��خر 
مي گرفتند! دوستان هم خبر از عقلانيت و 
تجربه جمهوري اس��لامي نداشتند! حرف 
نابه جا مي زنند از عمليات فيك و تقاص الهي! 
منطقه و روابط بين الملل عرصه واكنش��ي 
احساسي نيست. شمرده شمرده بايد قدرت 
خود را تثبيت و شمرده شمرده بايد رقيب را 

ادب نمود. #نقطه_زن
   ك. جعفري:

براي نخس��تين بار ايران هدفي را در فاصله 
١٢٠٠ كيلومتري در ادلب با دقت منهدم كرد. 
موشك هاي ايران در فاصله ١٠٠ كيلومتري 
درياي مديترانه در نزديكي مرز تركيه فرود 
آمدند. العاقل يكفي بالاش��اره؛ موشك هاي 

ايران از فراز همه پايگاه هاي امريكا عبور كرد 
و فقط بايد آدرس تغيير مي كرد!

   علي چاهخوزاده:
 حمله موش��كي ايران به ب��ه محل آموزش 
تروريس��ت هاي داع��ش در س��وريه انتقام 
حوادث كرمان و راس��ك بود، حمله به مقر 
فرماندهي سازماندهي آشوب و اغتشاشات و 
هلاكت تاجر مسئول صادرات نفت اربيل به 
اسرائيل كور كردن چشم فتنه هاي بعدي بود. 
گفته بوديم در زمان مناسب پاسخ خواهيم و 

البته هنوز ادامه دارد. 
   ميكائيل دياني:

موش��ك باران نيمه ش��ب گذش��ته پاسخ 
خوبي به اس��رائيل و ديگر تروريس��ت هاي 
دست پروده اش است؛ ما بي صبرانه مشتاق 
تحقق وعده الهي هس��تيم؛ آن فتح نهايي؛ 
اخراج امري��كا از منطقه و پاي��ان اين غده 

سرطاني… #اربيل #ادلب
   محمدرضا كردلو:

امروز مشت كوبنده و بازوي توانمند انقلاب 
اسلامي در فرماندهي موشكي نهفته است و 
صفرتاصد اين از بركات وجود و فكر شريف 
آقاي حسن ]طهراني[مقدم و بچه هاي گُلي 

است كه در فرماندهي موشكي هستند. 
)احمد كاظمي، ٢٠ سال قبل اين حرف را زده است(

هر زمان كه اراده كنيم از صفحه روزگار محو خواهيد شد

 واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي 
به موشك باران مقرهاي تروريستي و جاسوسي منطقه از سوي سپاه پاسداران

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

       ۱۰۰ روز جنگ، ويرانگري و كودك كشي 
  صهيونيست هاي جنايتكار در غزه

 خداوندا! 
با من جاهل و نفهم مدارا كن!

آيت الله حاج آقا مجتبي تهراني)ره(:
به آنجا نرس��م يعني آنجايي كه امام علي النّقي)ع( در حقّش��ان 
بَاعِ الفَْاسِدَة«؛ حكمت، اثري  فرمودند: »الحِْكْمَةُ لَا تنَْجَعُ في الطِّ
در دل هاي فاسد نمي گذارد. در يكي ديگر از ادعية ماه رجب آمده 
است: »وَ امْنُنْ بغِِنَاكَ عَلى فَقْرِي«؛ و با غناي خويش، بر من منّت 
بگذار و فقر و احتياجم را برطرف كن. »وَ بحِِلمِْكَ عَلى جَهْليِ« )بحار 
الأنوار، ج  9۵، ص 39٠(؛ و به وسيلة حلمت، بر جهل و ناداني من 
منّت بگذار و تحمّلم كن! خدايا! با منِ جاهل مدارا كن! با من نفهم 
مدارا كن. با من يك وقت مقابله و معارضن نكني. اين روش رفتاري 
كه به پيغمبراكرم)ص( خداوند امر مي فرمايد، مي بينيم كه خودِ 
خدا با بندگانش همين طور است. اينها از اين سه دسته كه بيرون 
نيستند. چرا؟ عرض كردم جهت اين است مي خواهد طوري باشد 
كه اين رابطه حفظ بشود. درس��ت است كه بدكار است، مسيء و 
گناهكار است. از اين طرف هم جاهل و نفهم است. امّا اين موجب 
نشود كه خداوند رابطه اش را با من قطع بكند. خدا همه اش دنبال 

اين است كه اين رابطه اش حفظ بشود و بيايند به سوي او. 
منبع: كانال تلگرامي »حاج آقا مجتبي تهراني)ره(«

   آیينه نفس

امام هادي)ع( و مسائل كلامي

امير راقب در توئيتي نوش��ت: مرحوم دكتر كريم مجتهدي از آدم هاي تماشايي دوران ما 
بود كه در ميان نسل ما مهجور بود. نسل ما كه سر و كارش با فلسفه، اغلب در حكمِ »مبنا« 
براي ورود به علوم انساني است و لذا فلسفه را به چيزي »مقدماتي« تبديل كرده است، چه 

كاري مي توانست با چون اويي داشته باشد؟ روحش شاد.

كانال تلگرامي »تبيان« نوشت: شما كم انرژي نيستيد فقط با پنج ساعت خواب شبتون رو صبح 
مي كنيد، زياد قهوه مي خوريد، زياد يه جا مي نشينيد، به صفحه نمايش ها زياد نگاه مي كنيد 
مثل گوشي و تلويزيون، خيلي كم آب مي نوشيد، غذاهاي ناسالم بيش از حد مصرف مي كنيد، 

خيلي زياد مي خوريد، خيلي دعوا مي كنيد. با اين اشتباهات ديگه انرژي مي مونه؟

كانال رسمي آيت الله احمد عابدي بخشي از 
سخنراني اين استاد اخلاق در حرم امامين 
عسكريين مورخ ١39١/3/4 را به اشتراك 
گذاش��ت. آيت الله عاب��دي فرموده اند: امام 
ه��ادي)ع( در س��ال ٢١٢ متولد ش��دند و 
در س��ال ٢۵4 به شهادت رس��يدند و قبر 
مطهرش��ان در منزل خود امام )خانه امام 
عس��كري)ع( و خانه حضرت صاحب الامر 
سلام الله  عليه( قرار دارد. ان شاءالله خداوند 
به همه شيعيان آن حضرت توفيق دهد در 
اين ايام به زيارت اين دو امام عزيز مش��رف 

شوند. 
   نكاتي در خصوص مسائل فرهنگي 

در زمان امام هادي)ع(
تحولات فرهنگي و اجتماعي بسيار زيادي 
در زمان امام دهم)ع( در شيعه و در جامعه 
اس��لامي رخ داد. مس��ائل كلامي جديدي 
مطرح گرديد كه امام هادي)ع( به آنها جواب 

مي دادند، مانند:
   مسئله جبر و اختيار

شايد مهم ترين مسئله اعتقادي در زمان امام 
هادي مس��ئله جبر و اختيار بود و حكومت 
عباسي به واسطه اغراض سياسي مروج تفكر 
جبري گري بود، كه متأسفانه هم اكنون نيز 
در بس��ياري از كشورهاي اس��لامي سايه 
افكنده است. تفكر جبري گري نوعي مجوز 

فرار از مس��ئوليت بود.  تفكر جبري يعني 
اينكه هر كاري كه انجام ش��ود بگوييم كار 

خدا بوده است. و خود را تبرئه كنيم. 
امام هادي)ع( بود كه در اين ش��رايط اين 
مسئله را بيان كرد كه: »لا جبر و لا تفويض 
بل امر بين الامرين« يعني جبر اشتباه است 
و اختيار نيز اش��تباه اس��ت و كارهايي كه 
انجام مي دهيم، نه صددرصد مختاريم و نه 
صددرصد مجبور بلكه در كارها هم ما نقش 

داريم و هم خداي متعال. 
   حادث يا قديم بودن قرآن

مس��ئله ديگري كه بني عباس مطرح كرد 

بحث ح��دوث يا قديم ب��ودن ق��رآن بود. 
بني عباس بواس��طه اغراض سياس��ي اهل 
سنت را به دو دسته تقسيم كرده بود، عده اي 
مي گفتن��د قرآن ح��ادث اس��ت و عده اي 
مي گفتند قرآن قديم اس��ت و اهل سنت را 

به جان يكديگر انداخته بود.
امام ه��ادي)ع( فرم��ود: فاي��ده اين بحث 
چيست؟ و فرموند: تلفظ ما به قرآن حادث 
است و با اين روش شيعه را از وارد شدن به 
جريان نجات دادند و نگذاشتند تفرقه بين 
آنها بيافتد. امام خميني نيز در كتاب هايش 
فرموده است كه قرآن قديم است ولي تلفظ 

ما به قرآن حادث است. 
   مسئله رزق

لقمه حرام آيا رزق انس��ان است، يا خير؟ يا 
اينكه بعضي ها اين قدر ثروت اندوزي مي كنند 
و مي گويند رزق من بود آيا درس��ت است يا 
خير؟ از ديگر مس��ائل بود. امام هادي)ع( به 
آن پاس��خ داد و فرمود: رزق چيزي نيس��ت 
كه در اختيار شماس��ت اگر كس��ي ناني در 
دست او است، رزق او نيست، آن چيزي رزق 
او اس��ت كه از گلويش پايين ب��رود و حلال 
باش��د. امام)ع( با بيان اين مس��ئله به مردم 
ياد مي داد كه حرص و طمع نداشته باشند و 
ثروت اندوزي نكنند و قناعت داشته باشند. 

   تشبيه خدا
خلفاي عباس��ي به ش��دت طرفدار تشبيه 
بودند يعن��ي خداوند متع��ال را به صورت 
انس��ان، فرض و معرفي مي كردند همانند 
تفكر مادي گراها. البته اصل اين تفكر براي 
زمان بني اميه اس��ت و بني امي��ه طرفدار و 
مروج جبر و تش��بيه بودن��د و اين موضوع 
به بني عباس نيز رس��يد. يعني بني عباس 
مي گفتند خدا مثل انسان است، دست دارد، 
راه مي رود و... در حالي كه امام هادي به ما 
ياد داد كه خدا ش��بيه ندارد، »ليس كمثل 
شيء )س��وره ش��وري آيه ١١(، خدا جسم 

ندارد و تشبيه شدني نيست.«

چرا دكتر مجتهدي و امثالهم مهجورند؟ با اين اشتباهات ديگر انرژي مي ماند؟

مهارت نرم  يا مهارت سخت؟
كانال تلگرامي »آكادمي استراتژي« 
نوشت: با بررسي ۵٠٠ كسب وكار اول 
دنيا اين نتيجه حاصل شده است كه 
۸٠ درصد موفقيت اين شركت ها، به 
سرمايه گذاري روي مهارت هاي نرم 
مربوط مي شود. امروزه به دو مجموعه 
متفاوت از مهارت ها براي كار كردن 
نياز داريد كه به مهارت هاي سخت 
)Skills Hard( و مهارت هاي نرم )Skills Soft( معروف هستند. اين مهارت ها چه هستند 

و چه تفاوتي ميان آنها وجود دارد؟
مهارت هاي سخت: مهارت هاي سخت، توانايي هاي قابل آموزش هستند؛ مهارت هايي هستند كه 
كميت آنها به سادگي قابل سنجش است. معمولاً مهارت هاي سخت را در كلاس هاي درس، از 
طريق كتاب ها و ساير مواد آموزشي يا در حين كار در محل كار خود مي آموزيد؛ براي مثال مدرك 
تحصيلي يا گواهينامه فني، تسلط به زبان خارجي، سرعت تايپ، برنامه نويسي كامپيوتر و غيره. 
مهارت هاي نرم: از سوي ديگر مهارت هاي نرم، مهارت هاي ذهني هستند كه ارزيابي كميت آنها 
بسيار دشوارتر از مهارت هاي سخت است. از مهارت هاي نرم با عنوان »مهارت هاي انساني« يا 
»مهارت هاي بين فردي« نيز ياد مي شود و مهارت هايي هستند كه به نحوه ارتباط و تعامل شما 
با ساير افراد مرتبط هستند. براي مثال ارتباطات، انعطاف پذيري، مذاكره، كار تيمي، فن بيان، 

رهبري، انگيزه، شكيبايي، توانايي حل مسئله، مديريت زمان و اخلاق كاري. 
مهارت هاي نرم، شما را به فردي دلپذير در محيط كار و يك عضو با ارزش تيم تبديل مي كنند. 
به دليل اهميت بالاي مهارت هاي نرم، كارفرمايان در هنگام استخدام نيرو به دنبال يافتن آنها 
در افراد هستند. مهارت هاي نرم مي توانند به خوبي مهارت هاي سخت، نشانگر نحوه عملكرد 
شغلي افراد باشند. داشتن اين مجموعه از مهارت ها شما را بدون توجه به محل كار و نوع كاري 

كه انجام مى دهيد، به كارمندان خوب و با ارزشي تبديل مي كند. 

پهپادها اين بار براي كشتار سلول هاي سرطاني مي آيند!
NU )كانال تلگرامي »ديجياتو« خبر داد: محققان مؤسسه ملي علم  و فناوري اولسان كره جنوبي 
IST( از فناوري قابل توجهي در درمان سرطان پرده برداري كردند. اين تيم تحقيقاتي با موفقيتي 
بي سابقه Nanodrones يا نانو پهپادهايي توسعه داده اند كه قادر به هدف گيري انتخابي و از بين 
 بردن سلول هاي سرطاني هستند. اين نانو پهپادها مي توانند كمك بسياري به درمان سرطان هاي 
 )NK( كشنده مانند سرطان سينه كنند.  سلول هاي لنفاوي ذاتي كه به سلول هاي كشنده طبيعي
معروف هستند، نقشي حياتي در واكنش ايمني بدن عليه سرطان دارند. تلاش هاي زيادي براي 
استفاده از قدرت سلول هاي NK براي ايجاد درمان هاي مؤثر سرطان صورت گرفته است؛ حالا اين 
 Nano فناوري مي تواند اين سلول ها را بهتر هدايت و كنترل كند.  براساس مقاله منتشر شده در
 NK ساخته اند كه با كمك سلول هاي NKeND تيمي از محققان نانو پهپادهايي به نام ،Today
و با استفاده از نانو ذرات پروتئين AaLS سلول هاي سرطاني را هدف قرار مي دهند.  نانو پهپادهاي 
NKeND به طور همزمان ليگاندهاي سلول هاي سرطاني را مورد هدف قرار مي دهند. از اين 

فناوري مي توان در درمان سرطان هاي سينه و ديگر سرطان هاي خطرناك استفاده كرد. 
اين نانو پهپادها با فعال كردن سلول هاي NK مي توانند به طور مؤثر و بدون آسيب رساندن به 
سلول هاي سالم، سلول هاي سرطاني را نابود كنند. محققان از اين فناوري براي درمان موش هاي 
مبتلا به تومور NSKN OV 3 استفاده كردند. باكمك اين نانو پهپادها، سلول هاي NK توانستند 
به راحتي در تومور نفوذ كنند. محققان مشاهده كردند كه رشد تومور در اين موش ها به شكل 
قابل توجهي بدون ايجاد عوارض جانبي س��ركوب ش��د.  اين پژوهش يك رويكرد جديد براي 
به كارگيري مؤثر سلول هاي NK اس��ت؛ با اين روش مي توان سرطاني هايي را كه پيش از اين 
درمان ناپذير بودند، كنترل و درمان كرد. پروفسور »سبيونگ كانگ« درباره اين دستاور مي گويد: 
»اين تحقيق امكانات جديدي را براي درمان ايمني از طريق نانو پهپادهايي كه سلول NK را 
 NK  كنترل مي كند، ارائه مي دهد. اين نانو پهپادها بر چالش هايي مانند حركت و بقاي سلول هاي

غلبه مي كند. هدف ما ارائه فرصت هاي جديد براي درمان هاي به خصوص است.«

 خواجه نصير طوسي، دانشمند يگانه ايران
 كه بايد از نو او را شناخت

دكتر حسن انصاري در كانال تلگرامي خود نوشت: محقق طوسي مهم ترين شارح ابن سيناست. 
درك ما از ابن سينا تا اندازه زيادي مرهون شرح اوست بر اشارات. نقدهاي او بر فخر رازي جاني 
تازه به فلسفه سينوي داد و همه ش��ارحان بعدي ابن سينا تا اندازه بسيار زيادي بر شرح او تكيه 
كرده اند. او علاوه بر مقام بلندي كه به عنوان شارح ابن سينا دارد نقدهاي مهم نيز بر او دارد و در 
موضوعات بسيار مهمي ابتكارات جديد و آراي ممتازي ارائه داده است. بخشي از اين آراي جديد 
مرهون تخصص او در دانش كلام است كه به ويژه در نقد المحصل و در تجريد خود را نشان داده. 
او در مصارعة المصارعة هم نه تنها شهرس��تاني را كه ناقد ابن سينا بود با قدرت علمي اش مورد 
انتقاد قرار داد بلكه آراي جديدي هم در اين كتاب مطرح كرد. علاوه بر همه اينها اهميت خواجه 
طوسي در اين است كه او گاه تقريراتي از نطريات ابن سينا دارد كه در فهم برخي از آراي مبهم او 
مثلاً در بحث وجود و ماهيت يا معقولات ثانيه فلسفي كمك مي كند. با همه اين اوصاف در دنياي 
تحقيقات مرتبط با فلس��فه اسلامي چه در غرب و چه در جهان اس��لام و ايران كه خانه خواجه 
طوسي اس��ت )هم به دليل امامي مذهب بودنشN در اينكه او هيچ گاه اسماعيلي نشد ترديدي 
نيست. اينكه گفته مي شود او زماني مذهب اس��ماعيلي را پذيرفت مطلقاً مستند قابل اعتنايي 
نداردN  و چه از لحاظ ايراني بودن و طوسي و خراساني بودنش( تاكنون پژوهش چنداني درباره 
آراي فلسفي و كلامي او صورت نگرفته. در سال هاي اخير اهتمام به فلسفه و كلام فخر رازي فزوني 
گرفته اما نسبت به خواجه هنوز كار مهمي منتشر نشده. يكي از مهم ترين كارها بررسي منابع 
انديشه فلسفي او و همچنين منابع شرح الاشارات اوست. براي اين كار مقايسه شرح او بر اشارات 
با دو سه شرحي كه از دوران ماقبل خواجه در اختيار داريم بسيار مهم و ضروري است. در مقايسه 

با تعدادي ديگر از فيلسوفان طراز اول اسلام خواجه طوسي مورد غفلت قرار گرفته است. 

تملق موجب بدگماني مي شود
فرهاد فتحي در توئيتي روايتي از امام هادي)ع( را به اشتراك گذاشت. 
در اين توئيت آمده است: يك نفر با ادبياتي چاپلوسانه، از امام هادي )ع( 
ستايش و تعريف كرد. امام هادى )ع( خطاب به او فرمودند: از اين عمل 
بپرهيز و به كار خودت بپرداز، كه تملقّ زياد، موجب بدگمانى مي شود. 

)مسند الإمام الهادى )ع(، صفحه٢٠3(

دست نوشته شهيده فائزه رحيمي
دست نوشته اي شهيده فائزه رحيمي، از ش��هداي عمليات تروريستي در 
كرمان، در شبكه هاي اجتماعي منتشر شده است. شهيده در پشت تصويري 
از مقام معظم رهبري )مد ظله العالي( نوشته است: با هر كس نباش! با كساني 
باش كه تو را زياد مي كنند... و بدان هر كس جز حق از تو مى كاهد و ببين 
هنگامى كه با فلان شخص يا بهمان نفر مى نشينى، او چه چيزى را در تو 

بزرگ مى كند؟! خودش را؟ خودت را؟ دنيا را؟ يا خدا...؟! #عين_صاد

اسرائيل نسل آينده را باخت
قيس قريشي در توئيتي نوشت: اسرائيل به جز در ميدان، يك نسل از 
مردم جهان كه آينده از آن آنهاس��ت را هم باخت. تمام نظرسنجي ها 
مي گويند روايت اسرائيل پيش نسل جوان در دنيا و مخصوصاً در اروپا 

و امريكا كم تر از 3۵ درصد مخاطب دارد.

 هيچ وقت سفرهاي اينترنتي را 
پس از سوار شدن لغو نكنيد

محرداد كريم زاده توئيت كرد: راننده گفت مي شه سفر رو لغو كني؟ گفتم 
نه. ظاهرش اينه كه طرف مي خواد درصد شركت رو نده. ولي ماجرا مي تونه 
ترسناك بشه. شما اگه سوار بشي، در حالي كه سفر لغو شده، هيچ كس 
متوجه نمي شه كه كجايي و اگه اتفاقي برات بيوفته، نمي توني از شركت يا 

شخص شكايت كني. پس هيچ وقت لغو نكنيد، خصوصاً خانم ها.
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